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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Stanovení ceny díla podle rozpočtu
Přesné vymezení ceny díla, je jednou z esenciálních náležitostí smlouvy o dílo upravené v § 536 a
násl. Obchodního zákoníku a zároveň jednou ze skutečností, jež mohou a také mají vliv na
předcházení sporům o cenu v souvislosti se zhotovováním díla. Mimo přesné stanovení ceny díla,
mohou smluvní strany využít ustanovení § 547 obchodního zákoníku, kdy sjednají, že cena díla bude
určena tzv. podle rozpočtu. Ačkoli je citované ustanovení využíváno zejména při zhotovování
nemovitostí, nic nebrání tomu, využít je i v případě movitých děl.

 

Tento způsob stanovení ceny díla v sobě zahrnuje celou řadu výhod pro obě smluvní strany, zejména pak posílení
jejich jistoty v nově vznikajícím smluvním vztahu. Obchodní zákoník však otevírá cestu, využívanou v mnoha
případech zhotoviteli, jak zvýšit cenu díla stanovenou dle rozpočtu, což může vést v mnoha případech k nepříjemným
překvapením.

Prvním případem, kdy je zhotovitel oprávněn navýšit cenu díla stanovenou dle rozpočtu je situace, došlo-li k jejímu
určení na základě rozpočtu, ohledně něhož ze smlouvy vyplývá, že se nezaručuje jeho úplnost ( § 547 odst. 2
obchodního zákoníku ). Byla-li cena určena tímto způsobem, je zhotovitel oprávněn požadovat navýšení ceny díla,
vyjde-li při jeho provádění najevo, že je třeba provést další práce do rozpočtu původně nezařazené. Zároveň je třeba,
aby tyto vícepráce nebyly v době uzavření smlouvy předvídatelné. Je nezbytné zdůraznit, že povinnost zhotovitele
oznámit zmíněnou nutnost objednateli vzniká již v okamžiku, kdy potřeba víceprací vyjde najevo. Jakékoliv pozdější
uplatnění tohoto nároku způsobuje jeho zánik.

Cenu díla stanovenou dle rozpočtu je zhotovitel oprávněn zvýšit i za situace, kdy ze smlouvy vyplývá, že se rozpočet
považuje jako nezávazný. Zde však může zhotovitel požadovat pouze částku,      o níž nevyhnutelně převýší náklady
jím účelně vynaložené, náklady zahrnuté do rozpočtu ( § 547 odst. 3 obchodního zákoníku ).

Ani objednatel však není postaven do situace bezmocné oběti. Nesouhlasí-li se zvýšením ceny díla, je zhotovitel
povinen obrátit se na soud, jenž o zvýšení ceny díla rozhodne. Objednatel je rovněž oprávněn odstoupit od smlouvy
v případě, kdy cena díla stanovená dle rozpočtu bude navýšena o více než 10%.

Ani stanovení ceny díla dle rozpočtu nemusí v konečném důsledku znamenat jistotu objednatele o
konečné ceně díla. Je proto nezbytně nutné důsledně prověřit všechny skutečnosti vyplývající
v souvislosti se stanovením konkrétního rozpočtu a vyvarovat se tak nepříjemných chyb.
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advokátní kancelář ROWAN LEGAL

© EPRAVO.CZ – Sbírka zákonů, judikatura, právo | www.epravo.cz

http://www.rowanlegal.com/
http://www.epravo.cz


Další články:
Využívání holdingových struktur a na co si dát pozor
Pluralita vedoucích odštěpného závodu
„Těžko na cvičišti, lehko na bojišti“, aneb proč je kvalitní prodejní dokumentace klíčová (nejen)
v automotive segmentu
Územní plán jako klíčový faktor při oceňování pozemků
Výpis z německého živnostenského rejstříku – kdy ho můžete potřebovat a kde a jak jej získat
Aktuality ze světa nekalé soutěže
Podíly pro zaměstnance v obchodních společnostech
Evidence skutečných majitelů se uzavírá veřejnosti
Transfer Pricing: Na co si dát pozor s blížícím se koncem roku
Byznys a paragrafy, díl 24.: Digitalizace korporátního práva: EU cílí na snížení administrativy
při přeshraničním podnikání
Oceňování ochranných známek

https://www.epravo.cz/top/clanky/vyuzivani-holdingovych-struktur-a-na-co-si-dat-pozor-120536.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pluralita-vedoucich-odstepneho-zavodu-120548.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/tezko-na-cvicisti-lehko-na-bojisti-aneb-proc-je-kvalitni-prodejni-dokumentace-klicova-nejen-v-automotive-segmentu-120527.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/tezko-na-cvicisti-lehko-na-bojisti-aneb-proc-je-kvalitni-prodejni-dokumentace-klicova-nejen-v-automotive-segmentu-120527.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/uzemni-plan-jako-klicovy-faktor-pri-ocenovani-pozemku-120530.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/vypis-z-nemeckeho-zivnostenskeho-rejstriku-kdy-ho-muzete-potrebovat-a-kde-a-jak-jej-ziskat-120522.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/aktuality-ze-sveta-nekale-souteze-120454.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/podily-pro-zamestnance-v-obchodnich-spolecnostech-120458.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/evidence-skutecnych-majitelu-se-uzavira-verejnosti-120450.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/transfer-pricing-na-co-si-dat-pozor-s-blizicim-se-koncem-roku-120449.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/byznys-a-paragrafy-dil-24-digitalizace-korporatniho-prava-eu-cili-na-snizeni-administrativy-pri-preshranicnim-podnikani-120475.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/byznys-a-paragrafy-dil-24-digitalizace-korporatniho-prava-eu-cili-na-snizeni-administrativy-pri-preshranicnim-podnikani-120475.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/ocenovani-ochrannych-znamek-120421.html

